
Vajsenhusianerbladet  
udgivet af foreningen  

DET GODE MINDE  

Nr. 1 marts 2020 118. ¬rgang 

Det Gode Minde  

afholder ordinÞr generalforsamling  

torsdag den 23. april 2020 kl. 18.30.  

Ny dato  - 11. juni 2020 

Det kgl. Vajsenhus, Festsalen.  
 

1. Valg af dirigent 
2. Beretninger fra formand, webmaster, redaktßr og festudvalg 
3.  Regnskab  
 a) Regnskab 2019 DGM ForelÞggelse til godkendelse 
 b) Regnskab legat 2019 til efterretning 
 c) Budget 2020 fremlÞgges 
 d) FastsÞttelse af kontingent: 175 kr. Op til 13 ¬r efter endt 
 skolegang: 100 kr. 
 
4.  Indkomne forslag  
 VedtÞgtsÞndring: Ä 13 og 20 (s.  3 og 12) 
 
5.  Valg  
 a) Formand  
 Michael Mattsson, villig til genvalg 
 b) Bestyrelsesmedlemmer  
 Niels Danhßj, Susanne Boysen-Thiele -  villige til genvalg 
 c) Suppleanter til bestyrelsen 
 Tonny Bonne, villig til genvalg 
 d) Redaktßr    
 Birgitte Tßjberg, villig til genvalg  
 e) Redaktßrsuppleant vakant 
 f) Ekstern revisor:  
 Bestyrelsen foresl¬r genvalg af Aksel Christensen 
 g) Kritisk revisor:    
 Ulrich Carlsen villig til genvalg  
 h) Kritisk revisorsuppleant:    
 Rene Fleicher, villig til genvalg. 
 i) Aktivitetsudvalg 
6. Evt. 

 
Smßrrebrßd, kaffe eller sodavand til alle fremmßdte, som har betalt 

kontingent. Tilmelding til generalforsamling  
senest d. 1. juni 2020 til Michael Mattsson  

 

 
Bestyrelsen 
og  

Redaktionen  
ßnsker  
alle  

medlemmer  
en god p¬ske  
samt  

en god pinse  
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I dette nummer kan du lÞse... 

Redaktßren skriveré. 

I er nu i besiddelse af et blad p¬ 16 sider - det er meget lÞnge siden, 
det er forekommet. Men i dette blad kan I lÞse 2 indlÞg fra med-
lemmer. Det har jeg jo efterlyst i mange blade, og jeg sender en stor 
tak til Jßrn Nielsen og Mario Presutti for deres bidrag. 
 
Der er ogs¬ lidt om vores arrangementer, banko, bowling og fest, 
som ogs¬ i ¬r var gode oplevelser for deltagerne. Det er bare lidt 
beklageligt, at vi ikke er flere, og at vi i den grad mangler de yngre 
¬rgange. Min ¬rgang 70 har i ¬r 50 ¬rs jubilÞum, og at vi stadig er 
nogle af de yngste, er da grotesk. 
 
Jeg opfordrer til, at vi bakker op om foreningens tiltag med en lßr-
dag p¬ skolen, hvor man forh¬bentlig kan mßde gamle skolekam-
merater. S¬ hiv fat I alle, s¬ vi bliver rigtig mange. 
 
Og s¬ ses vi til generalforsamlingen - nye deltagere - nye input. 
Det har vi brug for. 
 

Skrevet af redaktßren. 
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Forslag til vedtÞgtÞndringer: Ä 13 og 20 

Ä13: (nuvÞrende ordlyd) 
Bestyrelsen fastsÞtter selv sin forretningsorden.  
Formanden har ledelsen af foreningens anliggen-
der, indkalder til bestyrelsesmßder og fastsÞtter 
dagsorden. 
Ved hvert mßde udarbejder sekretÞren et referat, 
hvori bestyrelsesbeslutninger noteres. Referatet 
tilsendes bestyrelsen, som godkender og under-
skriver ved nÞste mßde.  
Et fravÞrende medlem m¬ acceptere de p¬ besty-
relsesmßdet vedtagne beslutninger. 
Bestyrelsen er ikke beslutningsdygtig, s¬fremt 
der er fÞrre end tre stemmeberettigede bestyrel-
sesmedlemmer tilstede. Formand eller nÞstfor-
mand skal dog altid vÞre reprÞsenteret i afstem-
ningen.  
Suppleanter kan deltage i bestyrelsesmßder som 
observatßrer.  
N¬r stemmerne ved afstemning er lige fordelt, 
gßr formandens stemme udslaget. 
Foreningens formue (grund- og disponible kapi-
tal) placeres i Obligationer, eller hßjst 15% af 
formuen i fast ejendom, der ikke giver renteaf-
kast til foreningen, eller hßjst 30% af formuen i 
aktier 
I det tilfÞlde hvor aktiernes vÞrdi (i ¬rets lßb) 
overstiger den fastsatte grÞnse som fßlge af vÞr-
distigning, er det op til bestyrelsen at beslutte, 
om der skal realiseres aktier for at komme under 
den fastsatte grÞnse. 
Bestyrelsen skal i samarbejde med foreningens 
bank, vÞlge at placere hele eller dele af formuen 
i investeringsprodukter,  
Der overordnet set afspejler den i punkt 1-3 an-
givne fordeling,  
Og indebÞrer en lav til middel risiko jvf. Finans-
styrelsens mÞrkning af investeringsprodukter, og 
som administreres af en portefßljemanager. 
 
 
Nyt forslag: 
VedtÞgtsÞndring i Ä13 er delt i 3. Fßrst skal der 
tages stilling til foreningens formue og hvilken 
fordeling der skal vÞre. ¡rsagen til forslaget er 

at der i de sidste par ¬r og formentligt de kom-
mende ¬r fremover er en meget lav forrentning 
p¬ obligationer. Anden del af vedtÞgtsÞndringen 

er i forhold til hvem bestyrelsen kan f¬ til at 
hjÞlpe sig med forvaltningen af formuen og sid-
ste del er det ordlyden der bedes Þndret. Det der 

st¬r med fed er Þndringer. 

Del 1 

Forslag 1: 
Foreningens formue (grund- og disponible 

kapital) placeres i 50% Obligationer, eller 
hßjst 15% af formuen i fast ejendom, der ikke 
giver renteafkast til foreningen, eller hßjst 
50% af formuen i aktier. 
 

Forslag 2: 

Foreningens formue (grund- og disponible ka-
pital) placeres i 60% Obligationer, eller 
hßjst 15% af formuen i fast ejendom,  

der ikke giver renteafkast til foreningen, eller 

hßjst 40% af formuen i aktier 

 

Del 2 
 
Bestyrelsen kan i samarbejde med foreningens 
bank eller en r¬dgiver valgt af bestyrelsen, 
vÞlge at placere hele eller dele af formuen i 
investeringsprodukter, der overordnet set af-
spejler den i punkt 1-3 angivne fordeling, og in-
debÞrer en lav til middel risiko jvf. Finansstyrel-
sens mÞrkning af investeringsprodukter, og som 
kan administreres af en portefßljemanager. 
 
Del 3 
 
Den samlede formue skal alene disponeres efter 
en generalforsamlingsbeslutning herom.  
75 % af rente- og/eller udbytte afkastet af for-
eningens formue ekskl. vÞrdi af evt. fast 
ejendom/ejendoms andel og 25 % af nettogevin-
sten ved salg af fast ejendom/ejendoms andel 
overfßres til foreningens r¬digheds kapital, der 
disponeres i den daglige drift.  
25% af rente- og/eller udbytte afkastet reinve-
steres og tillÞgges den i depotet vÞrende formue.  
75% af nettogevinsten ved salg af fast ejendom/
ejendoms andel reinvesteres og tillÞgges den i 
depotet vÞrende formue som reinvesteres.  

Ä 20 se side 12 
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1940 p¬ Vajsenhuset - og udenfor 

Der var engang, hvor skole¬ret i alle landets sko-
ler begyndte 1. april til 31. marts ¬ret efter med 
sommerferien som et ¬ndehul, syntes bßrnene. 
Jeg begyndte skolen i april 1939 i Valby. I tiden 
derefter lykkedes det min moder at f¬ en plads 
p¬ Vajsenhuset, s¬ der begyndte jeg 1 april 1940, 
dog i samme klasse som jeg forlod, for det var 
nu forstander Ottesens ufravigelige sÞdvane ï 
ellers kunne man sikkert ikke fßlge med! 
Min mormor fulgte mig med sporvogn linie 10 
fra Valby til Tietgensgade, og der skiftede vi til 
linie 4 til skolen. Efter 2 dage var hun sikker p¬, 
at det kunne jeg klare selv. 
 

 
Efter en uge oprandt d 9. april. Vi blev vÞkket 
ved larmen af rigtig mange tyske bombe- og 
transportfly, der flßj lavt over hustagene. Min 
mor drog p¬ arbejde, og mormor mente ikke, at 
det var noget, vi skulle tage os af, s¬ lille Jßrn 
blev sendt afsted, tog linie 10, hvor snakken gik 
hßjlydt mellem de voksne, mod Tietgensgade. 
S¬ langt kunne vi ikke komme, da tyskerne hav-
de blokeret omr¬det omkring Hovedbaneg¬rden. 
S¬ gik det mod R¬dhuspladsen. Typisk i s¬dan 
en situation hjÞlper alle hinanden. Flinke voksne 
fik vist mig vej til linie 4, og i skole kom jeg.  
 
Den elskelige frk Nielsen tog sig godt af os sm¬, 
indtil forstanderen bestemte, at nu var alt vist 
roligt, og s¬ gik turen hjem igen. Man var jo en 
stor dreng!  
Samme dag skulle alle vinduer vÞre mßrklagte, 
s¬ tÞpper og alt muligt blev fundet frem og 
hÞngt op. Husvagter var allerede blevet udpeget, 
og de inspicerede alle vinduer og helmede ikke, 
fßr alle sprÞkker var blevet usynlige.  
 

De efterfßlgende dage var der run p¬ sorte gardi-
ner eller sort papir, som vi troligt brugte de nÞste 
5 ¬r. Samme husvagter var senere b¬de synlige 
og hßrlige, n¬r de bankede os op ved luftalarmer, 
og det var mange nattetimer vi tilbragte i opgan-
gens vaskekÞlder gennem ¬rene. Vi fik da lÞrt 
vores naboer bedre at kende. 
 
April m¬ned skred videre, og s¬ kom den helt 
store begivenhed. Kronprinsparret fik en datter d. 
16 april. Vores dronning Margrethe den anden 
kom til verden.  
Aviserne havde naturligvis allerede haft rigeligt 
at skrive om siden d 9 april -  som regel forsigti-
ge i formuleringen. Censuren lurede,  og ingen 
vidste, hvorn¬r den ville sl¬ til, MEN her var der 
noget, der samlede danskerne. Bevares  - sam-
menlignet med i dag holdt man p¬ formerne, men 
som nu kunne journalister ogs¬ den gang fylde 
manglende viden ud med historier og vistnok 
udtalelser fra hßj og lav.  
Jo, det samlede danskerne, som ogs¬ hurtigt ar-
rangerede alsang og algangsstÞvner, der tiltrak 
1000 vis af deltagere. 
Samarbejdspolitiken virkede, rationering af fßde-
varer blev indfßrt. Et lille brßd eller lidt smßr 
krÞvede et mÞrke, men man  tilpassede sig!  
Kloge folk har siden forklaret, at vi faktisk leve-
de sundt, men nßjsomt. Vi sultede dog ikke. 
 
Mine sporvognsture blev standard. Undervisnin-
gen i skolen skred frem. Indrßmmet -  jeg kedede 
mig ret meget i 1. klasse, fordi jeg kunne b¬de 
lÞse, skrive og regne, og det var de andre i fÞrd 
med at lÞre. Da jeg formastede mig til at regne 
frem i bogen, fik jeg en anmÞrkning med hjem: 
Snyder i regning! Min mor tog det roligt, men 
min opbragte mormor fik en samtale med regne-
lÞreren, men uden held. En lÞrer dengang vidste 
bedst! 
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S¬ kom ¬rets nÞste store begivenhed -  i alt fald 
set med en 7-8 ¬rig drengs ßjne. Kong Christian 
X fyldte 70 ¬r d 26 sept. Det blev fejret efter alle 
kunsten regler, og det var noget, der kunne samle 
os nok engang. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Kongen som symbol. Kßbenhavns gader var ud-
smykket med danske flag og store rßd hvide ban-
nere. Efter kongens morgenridt kßrte han og 
dronning Alexandrine gennem gaderne. Vi tog til 
Frederiksberg alle. Jeg husker hele sceneriet op 
og ned af alleen, og alle de store mennesker, der 
skubbede, s¬ vi stakkels bßrn ikke kunne komme 
frem for at se noget, men endelig kom kortegen 
med regentparret i stor ¬ben bil. Kongens honnßr 
og vinken til de hßje hurrar¬b og svingen med 
hattene fra borgerne. Og s¬ var de kßrt, og jeg 
spurgte om det hele allerede var forbi. Ja det var 
det, men en ispind p¬ vej hjem var heller ikke s¬ 
tosset. 
De nÞste 5 ¬r fulgte, som egentlig set med bar-
nets ßjne forlßb roligt. Hverdagen gik derudaf, og 
bßrn klarer meget. I skolen liges¬. Vi fulgte dog 
krigen og hßrte BBC om aftenen.  
 
En dag i marts 45 midt i ¬rsprßverne kom krigen 
nÞrmere. Vi m¬tte alle sammen st¬ midt i skolen 
eller vestibulen, medens en voldsom ildkamp 
fandt sted udenfor p¬ gaden og fra hustagene.  
Tiden gik og vi blev sultne, men s¬ besluttede for-
standeren, at vi m¬tte tage hul p¬ den pakke 
knÞkbrßd, som vi alle havde afleveret p¬ skolen. 
Den kunne vÞre god, hvis vi pga luftalarm var 
lukket inde, og det var jo netop, hvad vi var! S¬ 
mens kuglerne peb, guffede vi knÞkbrßd i os, og 

det glemte vi aldrig. 
 
Det tog nogle timer, fßr vi blev lukket ud igen 
for at tage hjem med besked om, at vi skulle 
blive hjemme, indtil vi hßrte fra skolen. Man 
ville ikke tage ansvaret for, at vi hver dag skul-
le tage fra alle bydele til skolen, og de uger var 
ogs¬ blodige, som vi siden har lÞst rigeligt om.  
 
Skolen skrev s¬ til os den 5. maj 1945, at vi 
m¬tte komme tilbage, og nu m¬tte vi arbejde 
dobbelt h¬rdt, for at vi kunne indhente det for-
sßmte. 
 
Vi foretager s¬ et lille hop frem, for nu er det 
alts¬ 80 ¬r siden, at besÞttelsen fandt sted, og 
vor dronning blev fßdt. Nu skal hun fejres, og 
med alle de muligheder, der er i dag via inter-
net, radio og TV bliver det sikkert storsl¬et 
sammenlignet med 1940 med de f¬ aviser og 
®n radiokanal, vi havde dengang  

 

 

Skrevet af Jßrn N. ¬rg 49 

PS. I skrivende stund er Dronning Margrethes 

80 ¬rs fßdselsdag aflyst pga Curonavirus, men 
det er jo en ganske anden sag. 

redaktßren 
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Ukraine December 2019 

Jeg har nu boet nÞsten 6 ¬r i Ukraine, og meget 
er Þndret, siden jeg kom under revolutionen i 
Februar 2014. 
 
Min familie og jeg er nu flyttet ud p¬ landet 15 
km ßst for Borispol lufthavnen. Da vi flyttede 
hertil, var der ikke meget andet end marker, men 
hen over det sidste ¬r er der begyndt at komme 
huse til i nabolaget. Vi har s¬ledes òkunò 200 m 
til vores nÞrmeste nabo, men om et ¬r vil der 
nok vÞre nogen, der bor tÞttere p¬, da der bliver 
bygget nye huse over alt. Det er primÞrt private, 
der selv bygger deres hus i weekenderne.  
Husene er typisk af gasbeton med 20 cm flamin-
go p¬ ydersiden og derefter pudset op. S¬ snart 
gasbetonen er p¬ plads, og huset har f¬et tag p¬, 
flytter familierne ind og arbejder p¬ at gßre huset 
bedre.  
Det er en lidt anden m¬de at gßre tingene p¬ end 
i Danmark, hvor alt jo skal vÞre p¬ plads og i 
funktion, fßr man kan flytte ind.  
Alle grunde er ens, 40 x 25 meter og med eget 
vandvÞrk afhÞngig af, hvor heldig du er, er van-
det placeret i en dybde af mellem 50 m og 175 
m. Vores boring er 175 m. 
Vores hushold er nu udvidet, Jeg bor med min 
kone, hendes datter p¬ 19 ¬r, hendes mor p¬ 86 
¬r og vores fÞlles sßn p¬ 4İ ¬r. Min svigermor 
er flyttet til os fra det besatte omr¬de. Hun blev 
rigtig syg og kunne ikke g¬. I Donbass omr¬det 
havde de ikke rigtig medicin til hende, s¬ vi be-
sluttede at hente hende. Hun kan ikke lÞngere 
g¬, da der er g¬et blodforgiftning i hendes ene 
ben. Det startede med, at den ene t¬ blev sort og 

har siden hen bredt sig til at dÞkke det meste af 
underbenet. Normalt ville hun have f¬et tilbudt en 
operation og òblotò f¬et fjernet t¬en, s¬ det ikke 
bredte sig, men da hun er meget stÞdig, har hun 
nÞgtet at blive opereret, s¬ resultatet er, at det har 
bredt sig til hele benet. Hun er meget religißs og 
tror p¬, at gud vil helbrede hende, hvis det er me-
ningen, at hun skal helbredes, ellers accepterer 
hun sin situation. 
I Danmark ville hun vÞre kommet p¬ plejehjem, 
men det er ikke en mulighed, hun har her. Hendes 
pension er p¬ UAH 800 pr. m¬ned, hvilket p¬ en 
god dag er ca. 200 kr. Det dÞkker ikke hendes 
medicin eller mad, s¬ vi har hende hos os og sßr-
ger for, at hun f¬r sin medicin og mad, Der er ik-
ke s¬ meget, vi kan gßre for hende lÞngere. 
N¬r pensionen ikke er s¬ hßj, hvordan overlever 
man s¬? 
Jo, man har et helt liv til at sikre sin alderdom. 
Alle huse har en forholdsvis stor have, og den er 
ikke til prydplanter. Alle haver bliver beplantet 
med frugt- eller nßddetrÞer, buske med bÞr og 
ellers er der grßntsager og hßnsehold. 
Jeg har nu lÞrt at vÞre òdeltidsò landmand. Vi 
dyrker de fleste af vores grßntsager og bÞr selv, 
vi har kartofler, gulerßdder, majs, tomater, lßg, 
hvidlßg, rßdlßg, blomk¬l, squash og rucolasalat. 
Vi har ogs¬ prßvet at lave chili, men den er ikke 
s¬ stÞrk, og forsßget gik ikke s¬ godt.  
Haveaffald g¬r til vores hßns, og al kßkkenaffald 
g¬r ogs¬ til vores hßns, og vi f¬r s¬ Þg fra hßnse-
ne. 
 
 

Udsigten fra vores hus 
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Ukraine (fortsat) 

 

v 

Stort set alle familier er organiseret p¬ den m¬de, 
men nogen dyrker selvfßlgelig mere end andre. 
Det tager de s¬ p¬ marked med, og vores marke-
der er lidt anderledes, end I kender til. Der ses 
stort p¬ dyrevelfÞrd og veterinÞre forhold. Kßdet 
kommer fra private dyrehold, hvor dyrene lige er 
blevet slagtet, s¬ kßdet er friskt. Fisken er frisk-
fanget, ligger stadig og sprÞller i kassen sammen 
med de andre fisk uden ret meget vand. Du kan g¬ 
hen og pege p¬ den kanin, du vil have, eller den 
hßne. du vil have, eller den fisk, du vil have, S¬ 
hugger de hovedet af, og de renser det p¬ stedet. 
Folk har deres egne produkter med, s¬ man kan 
kßbe ALT. 
 
Genbrug er ogs¬ i hßjsÞdet her. Folk òklunserò 
ting alle steder og re-fabrikerer det til nye produk-
ter. Der er ogs¬ nogen, der har deres egen import 
af genbrugsting fra Vesteuropa. Selvfßlgelig im-
porterer nogen kaffe, ris, te osv. 
 
Min sßn g¬r i bßrnehave, og det er en lidt anden 
form for bßrnehave, vi har her. Der er 6 stuer med 
30 bßrn i hver stue. Der er 2 kvinder, der tager sig 
af bßrnene, og derudover er der en sygeplejerske, 
en òmadmorò og en chef. Bßrnene f¬r mad 3 gan-
ge hver dag. N¬r de kommer, er der morgenmad, 
typisk havregrßd og te. Til frokost f¬r de oftest 
borsjtj (rßdbedesuppe primÞrt baseret p¬ grßntsa-
ger) og til aften er der pasta med kylling. Al mad 
laves centralt i et fÞlleskßkken midt i huset og 
bliver s¬ bragt ud i store gryder til hver stue. 
Alle stuer er opbygget ens med et skolerum, hvor 
de dagligt f¬r undervisning i engelsk, matematik 
og lÞsning. S¬ er der et legerum, hvor de kan le-
ge, og ellers et soverum, hvor de har deres egen 
seng. Hver dag kl. 13.00 sover de til middag i 1-
1İ time og kommer s¬ op og kan lege igen. Det 
er ikke muligt at hente sine bßrn midt p¬ dagen - 
tidligst afhentning er fra kl. 16.00. Alle bßrn skal 
vÞre i bßrnehaven senest kl. 09.00. De bliver ikke 
lukket ind senere, s¬ er man forsinket, kan bßrne-
ne ikke komme i bßrnehave den dag. Hver mor-
gen er der afkrydsning af bßrnene, s¬ der er et 
samlet overblik over, hvem der er mßdt ind hver 
dag.  
N¬r bßrnene skal hentes, er der kun 3 personer, 
der kan afhente dem, nemlig mor, far og en af 
mor og far udpeget person. Ingen anden kan f¬ 
udleveret bßrnene. Det skal aftales direkte med 
bßrnehaven, hvis der er afvigelser fra normalen. 
 
Hver morgen kommer sygeplejersken rundt og 
sikrer, at ingen af bßrnene er syge, eller at de er 
begyndt at blive syge. Hvis de i lßbet af dagen 

bliver slßje, tager sygeplejersken h¬nd om bßr-
nene, og forÞldrene f¬r besked p¬ at afhente 
barnet/bßrnene. Samtidig f¬r bßrnene en karan-
tÞne, indtil de er raske igen. Man skal melde sig 
hos sygeplejersken, n¬r man kommer efter at 
have vÞret syg, ellers kan bßrnene ikke komme 
ind og lege med de andre. 
Jeg ved ikke om al den òtjek upò er godt eller 
skidt, men her forlßber alt efter en nßje tilrette-
lagt plan med afkrydsningsskema hver dag. 
Min sßn er s¬ heldigt stillet, at n¬r de har en-
gelsk, er han nogen gange bedre end dem, der 
underviser. Han taler engelsk og russisk, s¬ for 
ham er det ikke s¬ nßdvendigt at f¬ undervis-
ning. Han er meget stolt, n¬r han f¬r besked p¬ 
at hjÞlpe med at forklare, hvad der bliver sagt. 
 
Det billede, jeg havde af Ukraine, fßr jeg kom 
hertil, var, at det var som et u-land. Det er lan-
det stadig p¬ visse punkter. Infrastrukturen er 
ikke s¬ god, vejene er d¬rlige, s¬ snart man 
kommer uden for Kiev centrum. Der, hvor vi 
bor, er der ikke veje, men kun jordstier, som vi 
kßrer ad, og de bliver ßdelagt af alle de lastbi-
ler, der kommer. Men i forhold til at komme til 
og fra vores hus, s¬ er infrastrukturen effektiv. 
Ca. 1 km fra, hvor vi bor, er der en busendesta-
tion, hvor der kßrer en bus hver 15. minut. Det 
er en gammel smadrekasse, fuld af rusthuller, 
men den kßrer. Det tager ca. 20 minutter ind til 
Borispol byen, hvor vi kan tage en anden bus 25 
km til den nÞrmeste metrostation, hvor vi s¬ 
kan kßre med metro direkte ind til Kiev cen-
trum. Samlet rejsetid fra vores hjem til Kiev 
centrum er 2İ time. Den fßrste bus koster UAH 
6, ca. 1,50 kr. Bus nummer 2 koster UAH 26, 
8,25 kr. Metroen koster ogs¬ UAH 6, s¬ samlet 
pris for ca. 60 km ca. 11,25 kr og busser og tog 
kßrer til tiden. 
 (Ak og ve for den chauffßr, der ikke overholder 

planen) I alle busser er der web overv¬gning, 
ikke kun for sikkerhed, men ogs¬, da betaling 
foreg¬r p¬ en lidt speciel m¬de. Man betaler til 

den nÞrmeste, der s¬ lader pengene g¬ ned til 
chauffßren, og hvis der er returpenge, kommer 
de samme vej tilbage. Alle i bussen er involve-

ret i betalingen, og kameraet sikrer, at alle beta-
ler, og ingen òglemmerò at sende returpenge til 
den rette ejer. Det fungerer rigtig godt, men er 

lidt irriterende, indtil man finder ud af systemet, 
da der ikke er nogen vejledning i, hvad man 
skal gßre.   

Skrevet af Mario Pressutti, ¬rg. 77 
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Referat fra bowling 

¡rets bowling foregik denne 

gang i Rßdovres bowlinghal.  

Vi var 14 personer, der i ¬r 

havde lyst til at udfordre hin-

anden p¬ bowlingbanerne.  

 

Der var meget stor forskel p¬ 

spillernes niveau. Jeg havde 

personligt god glÞde af, at 

Mona ¬rgang 77, der kom lidt 

senere, kunne overtage min 

plads, for ellers var der kom-

met minus-point p¬ tavlen. 

Hun fik heldigvis rettet godt 

op p¬ scoren.  

De, som deltog, har i de fleste 

tilfÞlde vÞret med de foreg¬-

ende ¬r, s¬ det kunne vÞre 

godt, hvis der kom nogle nye 

udfordrere til bowling i 2020. 

  

¡rets vinder blev Michael 

Mattsson, som vandt biograf-

billetter for 2. Der var ogs¬ 

en trßsteprÞmie til den, som 

havde d¬rligst score, igen i 

form af biografbilletter.  

 

Resten af aftenen hyggede vi 

os i det gode selskab, som det 

altid er, n¬r DGMôere mßdes. 

Vi spiste en dejlig buffet, 

som de serverede i hallen, og 

alt var perfekt.  

 

Vi har nu varmet op til nÞste 

gang, og vi h¬ber, at der i 

2020 vil komme nye deltage-

re, der kan udfordre de gamle 

òbowling hajerò og give dem 

kam til deres h¬r.  

 

Det trÞnger de i den grad til. 

 

Skrevet af Ditte ¬rg. 76 

Her er lidt stemningsbilleder - 
nogle af òde gamle hajerò, DER 
SKAL UDFORDRES.  
Det glÞder vi os til - det bliver 
et tillßbsstykke. 
Her er ogs¬ billeder af den yng-
ste og Þldste deltager. 

Formand og redaktßr i 
alvorlig samtale -  
Men om hvad? 
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Referat fra  Banko 

Banko 2019 p¬ Vajsenhuset blev en ekstra god 
oplevelse for mig, da Mario ¬rg. 77 - min sßn - og 
hans hustru Elona med deres fÞlles sßn Dean p¬ 4 
¬r ogs¬ deltog.  
De var p¬ besßg fra Ukraine. Vi havde det meget 
underholdende ved, at jeg, n¬r et nr. blev r¬bt op, 
oversatte det til engelsk, hvilket jeg lßb sur i, og 
Mario m¬tte overtage.  
Mario og Elona var s¬ heldige at vinde 2 gange 
sidegevinst, og 1 gang fuld plade. Jeg selv var s¬ 
heldig at vinde en julepakke p¬ det amerikanske 
lotteri.  
Vi var ogs¬ meget heldige, da Ren®s davÞrende 
kÞreste, nu hustru ogs¬ er fra Ukraine. S¬ lidt 
Ukrainsk blev der da talt. 
 

Skrevet af Hanne Presutti 

Herover til venstre ser vi billede af aftenens ho-
vedgevinstvinder. Som altid var der kßbt godter 
ind til denne overd¬dige kurv med alt, hvad hjer-
tet begÞrer ved juletid. 
Da alle spil var afviklet i god ro og orden, og vi 
gik i gang med oprydningen, gik alarmen i gang. 
Pedellen kom ind - ikke alle gÞster havde forladt 
gymnastiksalen - og r¬bte med panik i stemmen: 
 

Skynd jer ud - det er ikke en prßve. 
 

Det ßsregnede, og der gik ikke lang tid, fßr flere 
svÞrt udrustede brandfolk ankom - de var ikke til 
at spßge med, jeg prßvede selv. 
Det viste sig, at der ikke var fare p¬ fÞrde - m¬-
ske ®n, der skulle lave lidt rav i den - det vides 
ikke og blev ikke opklaret den aften. 

Skrevet af redaktßren 

Sidste ¬r havde vi til bankospillet den fornßjelse 
at have besßg af Darth Vader og hans storm-
troopers alias Troopers for charity. Dette er jo 
svÞrt at efterfßlge, men vi var  i ¬r til gengÞld 
stÞrkt bakket op af Papa Nºel, Bent Friis ¬rgang 
47, som talte med de mindre bßrn og  uddelte so-
davandskuponer.  
 
Bent, som til dagligt bor i Spanien, har fortalt 
mig, at der er ingen i byen, hvor han bor, der ved, 
hvem Bent er, men hvis du spßrger efter Papa 
Nºel, ved alle, hvem han er, og hvor han bor.  

Bent kommer hver ¬r til julemÞndenes general-
forsamling p¬ Bakken . Der er en masse trÞstub- 
be, som bruges til samlingen, og hver julemand 
har sin egen stub med sin navn - selvfßlgelig ogs¬ 
Bent. 
 
Vi siger tak for hjÞlpen. Det gav meget ro p¬ bßr-
nene, inden vi startede.  
Ïverst ser I et billede af Bent - her iklÞdt festtßj, 
da han jo var til stiftelsesfest. 

 
Skrevet af Ditte Rßdgaard 


